
ë  خوزســتان در تعــداد تلفــات کرونا حتی جــزو ۷ اســتان اول هم نیســت از این بابت
عرض می کنم اوضاع تحت کنترل اســت اما شــیب همچنان صعودی اســت و مردم 

باید بیشتر مراقب باشند تا این شیب نزولی شود

ë  اوایل این هفته آب شرب غیزانیه را وصل می کنیم یعنی یک هفته زودتر از موعد قبلی آبرسانی
به ســایر روســتاها را هم که در پایین دســت به سمت رامشــیر هســتند تا ۵۰ روز آینده به سرانجام 

می  رسانیم تا وضعیت آبشان نیز پایدارتر شود

ë  عمــده تأمین آب شــرب کشــور از آب های زیرزمینی اســت اما در خوزســتان فرق مــی کند. آب
زیرزمینی در اغلب نقاط استان شور است به همین دلیل تأمین آب خوزستان از همه جای کشور 
گرانتــر درمی آید چون برای تأمین آب ها از آب های ســطحی باید کیلومترها لوله کشــی و کارهای 

دیگری انجام داد

ë  زمین خوزســتان جلگه ای اســت و خاکش سســت و ســریع ریزش می کند و اغلــب به لوله ها 
آسیب می رســاند. در عین حال هم لوله های فاضلاب شهر اهواز قدیمی هستند. در حالی که این 

شهر گسترش پیدا کرده اما خط فاضلاب آن توسعه پیدا نکرده است

ë  آتش ســوزی در جنگل خســرج حمیدیه و ارتفاعات خائیز بهبهان )مرز خوزستان و کهگیلویه و
بویراحمد( بیشتر عمدی بود در این رابطه مدیرکل منابع طبیعی گفتند آتش سوزی بر سر دعوای 
دو نفــر اتفاق افتــاده که تأکید هــم کردم با مســببان حادثه برخورد شــود و در ایــن زمینه کوتاهی 

نشود

نیم 
نگاه

دوگانــه ثــروت و فقــر سال هاســت بــا جغرافیــای 
اقتصادی و سیاســی خوزســتان تنیده شــده است 
و در کنــار منابــع نفــت و گاز، یــک ســوم آب هــای 
شــیرین ایران؛ صنایع بزرگ و استراتژیک در حوزه 
انــرژی و کشــاورزی، ترانزیت زمینــی و دریایی و... 
پس  از گذشــت ســال ها از پایان جنــگ تحمیلی، 
مــردم خوزســتان همچنــان بــه واســطه نابــودی 
بســیاری از زیرســاخت های خود درگیر مشــکلات 
عدیده  هســتند. مشــکلاتی مانند کمبــود امکانات 
رفاهی؛ نبــود آب، برق، گاز و حتی تلفن و اینترنت 
در برخــی از روســتاهایش زخــم کهنــه ای شــدند 
بــر دل مــردم این دیار. مشــکلاتی ماننــد فاضلاب 
اهــواز، بی آبی در غیزانیــه و وضعیــت قرمز کرونا 
برخی از مسائل خوزستان اســت که این روزها در 
رســانه ها به آن پرداخته می شــود. در همین زمینه 
با دکتر »غلامرضا شــریعتی«؛ استاندار خوزستان 
گفت و گویی انجام داده ایم که از نظرتان می گذرد.

ë  خوبــی خبرهــای  کرونــا  دربــاره  خوزســتان  از 
اســت.  قرمــز  همچنــان  وضعیــت  نمی رســد. 
مهم تریــن دلایل پایــداری وضعیت قرمــز در این 

استان چیست؟
در رابطــه بــا بیمــاری کرونــا در اســتان تاکنون 
خیلــی جــدی برخــورد کرده ایــم، ابتدای شــیوع 
را  جــاده ای  راه هــای  اســتان؛  در  بیمــاری  ایــن 
مسدود کردیم اما بعد از برداشتن فاصله گذاری 
اجتماعی ترددها بیشــتر و خوزســتان هم بیشــتر 
درگیــر این بیماری شــد. کســانی که مبتلا شــدند 
بیشــتر از نقاطــی بودنــد که آلــوده  بــود. افزایش 
کرونا در خوزســتان به دو دلیل اتفاق افتاد. دلیل 
اول این که بیماریابی ها افزایش پیدا کرد، این بود 
که تعداد آزمایشگاه های ما به 8 آزمایشگاه رسید 
و بعد از آن شــاید بــه ۱۰ آزمایشــگاه هم افزایش 
پیــدا کند. همچنین اوایل شــیوع کرونــا روزی ۱۲۰ 
مــورد تســت انجام می دادیــم اما اکنــون روزی ۲ 
هــزار و ۴۰۰ تســت در آزمایشــگاه انجام می شــود 
و ایــن آمــار را به ۳ هزار تســت در شــبانه روز هم 
می رسانیم. در مورد افزایش بیماران کرونایی هم 
بایــد عرض کنم با افزایش بیماریابی ها، بیماران 
و بهتر بگویم ناقلان زودتر شناسایی می شوند، با 
بیماریابی حتی آن هایی که بدون علامت هستند 
را جــدا می کنیم و در قرنطینــه نگه می داریم چه 
در بیمارستان چه در منزل. فقط باید از بقیه جدا 
شــوند زیرا امکان آلوده کردن ســایرین هم وجود 
دارد. بنابرایــن ایــن کار، یــک فرصــت اســت کــه 
دیگران مبتلا نشــوند. فقط نکته ای که وجود دارد 
این است که شناسایی ناقلان هم به آمار بیماران 
اســتان اضافه می شــود و این مسأله آمار کرونا در 

خوزستان را بالا برده است.
کــردن  رعایــت  کمتــر  هــم  دوم  دلیــل 
فاصله گــذاری اجتماعی از ســوی مــردم به دلیل 
باز شــدن ادارات و اصنــاف و به دنبال آن افزایش 
ترددهــای غیرضروری در خیابان هــا بوده. مردم 
بایــد خودشــان هم همــکاری کنند زیرا مــا هم تا 
یک حــدی می توانیــم ادارات را تعطیل کنیم، از 
طرفــی هم زنده ماندن و هم زندگی کردن مردم 
بــرای ما مهم اســت، تــلاش بــر این بوده مســیر 
رشــد بیمــاری را مدیریــت کنیم. تعــداد بیماران 
شناسایی شده ما ۶ برابر شده اما بیماران بستری 
شــده ما ۶۰ درصد افزایش پیدا کرده یعنی دلیل 
ایــن افزایــش، تعــداد بیمارانی اســت کــه داریم 
بیشــتر از قبل شناســایی می کنیم. از طرفی دیگر 
بیمارانــی کــه بســتری هســتند بیمــاران بدحالی 
نیســتند و شــرایط نســبتاً مناســبی دارند اما چون 
برخی از آنها شــرایط قرنطینــه در منزل را ندارند 

در بیمارستان بستری می شوند.
متأســفانه از نقاهتگاه ها هم استقبال چندانی 
نشده چون ســالن های نقاهتگاه ها بزرگ نیستند 
و تعــداد افــرادی هم کــه در نقاهتگاه ها بســتری 
می شــوند زیاد است، البته گفتم یک هتل را برای 
نقاهتگاه اجاره کنند تا بیمارانی که نیاز به بستری 
ندارند یا تب شــان قطع شــده به این هتل منتقل 

کنند و بیمارستان ها را تخلیه کنیم.
ë  برخی خبرها هم به نقل از مســئولان این استان

گویای این اســت کــه کرونــا در خوزســتان تحت 
کنترل اســت، چگونه می شــود کرونا تحت کنترل 

باشد در حالی که وضعیت همچنان قرمز است؟
رونــد مبتلایــان مــا هنوز صعــودی اســت، اما 
توانســتیم شــیب صعودی را کاهش دهیم یعنی 
از یــک و چهل و پنج صدم تقریباً به یک و پانزده 
صدم رســاندیم اما وقتی می گوییم اوضاع تحت 
کنتــرل اســت یعنــی حتــی بــه لحــاظ تجهیزات 
درمانــی بیمارســتانی هــم بــا کمبــودی مواجــه 

نیستیم.
ازطرفــی دیگــر، میزان کشــندگی اســتان ما از 
میــزان کشــندگی کشــور هــم پایین تر اســت. این 
میــزان در کشــور اندکــی بیــش از ۵ اســت امــا در 

خوزستان سه و هشتاد و هشت صدم درصد است 
و از ایــن بابــت اوضاع تحت کنترل اســت و جای 
نگرانی ندارد و طغیانی صورت نگرفته که اوضاع 
از کنترل خارج شــود و با مرگ و میرهای گسترده 
مواجه شــویم. بــا اقداماتــی که انجــام می دهیم 
و رعایــت پروتکل ها از ســوی اصناف شــرایط را تا 
حدودی تحت کنترل داریم. خوزســتان در تعداد 
تلفات حتی جزو ۷ اســتان اول هم نیســت از این 
بابــت عرض می کنــم اوضاع تحت کنترل اســت 
اما شــیب همچنــان صعودی اســت و مردم باید 
بیشــتر مراقــب باشــند تا این شــیب نزولی شــود 
مــا هم باید تعداد تســت ها را بــالا ببریم تا دامنه 
تســت گیری از اطمینان خوبی برخوردار شــود به 
همیــن دلیل هم هســت که تعداد تســت ها را به 

۳هزار تست افزایش داده ایم.
ë  برنامه های تازه ای بــرای ایجاد محدودیت ها در

فعالیت های اجتماعی و اداری و فاصله اجتماعی 
برای پیشگیری از کرونا دارید؟

برنامه ای برای محدودیت های کرونایی فعلًا 
نداریــم چون دانشــگاه علوم  پزشــکی هنوزچنین 
تقاضایــی از ما نکرده و نیازی به برنامه ریزی های 
جدید نیست، فقط قرار شده امتحانات پایه نهم 

غیرحضوری در استان برگزار شود.

ë  موضوعــی کــه مطــرح اســت ایــن اســت کــه
محرومیت هــای اجتماعــی و اقتصــادی و کمبود 
امکانات رفاهی باعث شده نتوان محدودیت های 
کرونایــی، رعایت بهداشــت و فاصلــه اجتماعی 
را در اســتان انجــام داد. به عنــوان مثــال در برخی 
مناطق از جمله حصیر آباد اهواز مردم آب ندارند 
تا برای شرب و شست و شو استفاده کنند، نظر شما 

چیست؟
آب  ســاعات  از  بعضــی  در  حصیرآبــاد  در 
هســت امــا کیفیتــش پایین اســت. در بخشــی از 
حصیرآباد ســاخت و ســازهای غیر مجــاز انجام 
شــده که بــه نوعی تصرف صــورت گرفتــه براین 
اســاس باید حتماً بــا نظر شــورای تأمین، آب به 
آنها داده شــود. طبق قانون، جاهایی که تصرفی 
اســت را نمی توان خدمات ارائــه کرد اما در عین 
حــال گفتــم به ایــن منطقه آبرســانی شــود. آب 
و فاضــلاب هــم در حال احداث خط لوله اســت 
کــه ظــرف چنــد روز آینــده دارای آب لوله کشــی 
می شــوند. در واقع مشــکلات اینچنینی را بیشــتر 
در حاشیه شــهر اهواز داریم. این نقاط آب دارند 
اما کیفیتش پایین اســت، فشــار آب کم هســت، 
قطعــی آب دارنــد و مــا هم منکر این مشــکلات 
نیستیم. خوشبختانه در اهواز مشکل آب نداریم 
و یک سری پروژه برای آب اهواز در دست انجام 

داریم که امیدواریم شرایط را بهبود ببخشد.
ë  مطالبــه مــردم غیزانیــه به کجــا رســید؟چرا به

مطالبــه و اعتــراض مــردم بــرای آب آشــامیدنی 
اینگونه پاسخ داده شد؟

کــه  اســت  اهــواز  از  بخشــی  غیزانیــه 
محرومیت هــای زیــادی دارد. دی مــاه ســال 95 
یعنی حدود ۵ ماه بعد از انتصابم در خوزســتان 
بازدیــدی از این بخش داشــتم که متوجه شــدم 
بــرق  یــا  غیزانیــه  بخــش  روســتاهای  از  برخــی 
ندارنــد یا بــرق برخی از روســتاها ناپایدار اســت. 
همچنیــن بیــش از ۴۰ کلاس درس کانکســی در 
بخش غیزانیه وجود داشــت، البته در خوزســتان 
۴۰۰ کلاس کانکســی داریــم کــه 4۰ کانکــس در 
غیزانیه بود.برق، لوله کشــی گاز و حتی در شــب 
روشنایی نداشت، راه روستایشان مشکل داشت، 
آب شــرب لوله کشــی آنها فرســوده شــده و فشار 
آب خیلــی کم بــود تا حدی که با تانکر آبرســانی 
می شــد. اما در حال حاضر هیچ کلاس کانکســی 
در غیزانیه نیســت، همه ســاخته شــده، روستاها 
برق دار شــدند، به تعدادی از روستاها گازرسانی 

شــده و برخــی دیگــر در حــال تکمیــل شــدن و 
گازرسانی هســتند. راه های روستایی غیزانیه ۱۰۰ 
کیلومتــر اســت که اکنــون۴۰ کیلومترش ســاخته 
شــده و مابقــی آن هــم در برنامــه ماســت کــه 
بســازیم. شــروع به ترمیم و آباد کردن زیرسازی 
و آســفالت کاری روســتاهای فاقد دهیار یا دارای 
دهیــار غیزانیــه کردیــم. در این ســه، چهار ســال 
اخیــر کارهای زیــادی برای مــردم غیزانیه انجام 

دادیم.
بــه این نکتــه هم باید اشــاره کنم کــه غیزانیه 
احشــام زیادی دارد که قبلًا از چاه آب می گرفتند 
اما الان چاه ها خشک و کم آب شده و مردم برای 
تهیه آب احشام مشکل دارند. روستاهایشان هم 
بــا رودخانه ها ۳۰ تــا ۴۰ کیلومتر فاصلــه دارد که 
فاصلــه زیادی هــم اســت. در خیلی از روســتاها 
که خشکســالی بود کسانی که احشــام داشتند به 
روســتاهای نزدیک کارون رفتند و در آنجا ســاکن 
شــدند ولــی ایــن دو ســال اخیــر کــه بارندگی هــا 
بیشــتر و بهسازی روستاها انجام شده به روستاها 
برگشــتند و این مسأله باعث شده که نیازشان به 
آب بیشــتر شــود زیرا هم افــراد تعدادشــان زیاد 

شده هم احشام.
ë پروژه آبرسانی به غیزانیه چه موقع شروع شد؟

پــروژه آبرســانی بــه غیزانیــه به طــور جــدی از 
دی مــاه 9۵ شــروع شــد البتــه ایــن پروژه از ســال 
88 شــروع شــده بــود اما در حــد ۱۰ تــا ۱۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشت که خیلی کم بود و اعتبار 
کافی هم نداشــتیم. برای همین تصمیم گرفتیم 
از برخــی از ســازمان ها و وزارت نفت کمک مالی 
بگیریم. مقرر شد وزارت نفت ۱۳ میلیارد تومان، 
ســازمان آب و بــرق خوزســتان هــم ۱۰ میلیــارد 
تومــان کمک کننــد، با انجام ایــن کار تحول قابل 
ملاحظه ای در آبرســانی غیزانیه محقق می شــد. 
انتظار داشــتیم کارها سریع تر پیش برود اما چند 
مسأله غیرقابل پیش بینی اتفاق افتاد که کارهای 
مــا را کند کــرد. یکی اینکه در ســال 9۶ به افزایش 
قیمت ها برخوردیم. بخشی از کارها انجام شده و 
بخشی هم که دســت پیمانکار بود، رها شد چون 
قیمت هــا به یــک بــاره بــالا رفــت و پیمانکارهم 
دیــد متضــرر می شــود. ایــن شــد کــه کار را نیمــه 
تمــام رها کــرد. اما ما پیگیر کارهــای قانونی برای 
خلــع یــد پیمانــکار و کارهــای دیگر بودیــم. هنوز 
هم پرونــده وضعیت پیمانکارها برای اظهارنظر 
در بازرســی و دادگاه موجــود اســت و بــه نتیجــه 
قطعی نرســیده ایم. به هرحــال پیمانکار بعدی 
گرفتــه شــد و چند مــاه بعد کار را شــروع کــرد اما 
قیمت ها بالا رفته بود و اعتبار و منابع هم کم بود 
و بایــد تزریــق منابع می کردیم کــه دنبال آن هم 
رفتیــم. در این هنگام به یک ســری از معارضین 
برخوردیــم کــه یکــی از آنهــا وزارت نفــت بــود و 
دیگری برق منطقه ای بود که همه را حل کردیم. 
امــا معارضین دیگر ما معارضیــن محلی بودند 
کــه نمی توانســتیم با آنهــا درگیر شــویم و مجبور 
بودیــم با احتیــاط مســأله را حل کنیــم. طی این 
مدت حداقل 6 بار ازطرح به همراه مدیران برای 

حل این مشکلات بازدید داشتیم.
آخرین بازدیدم هم ۱۲ اردیبهشت ماه گذشته 
بــود که به صدا وســیمای خوزســتان گفتم ۴۵ روز 
دیگر مشــکل آب غیزانیه را حــل می کنیم، امروز 
کــه ۱۲ خردادمــاه اســت و یــک مــاه از آن تاریــخ 
گذشــته هنوز هــم روی حرفمان هســتیم و اوایل 
ایــن هفته آب شــرب را وصل می کنیم یعنی یک 
هفتــه زودتــر از موعد اصلــی. البته این فــاز اول و 
اصلی اســت و برای آن تاکنون ۴۵ میلیارد تومان 
هزینه کرده ایــم و باید حــدود ۳۰ میلیارد تومان 
دیگــر هــم بــرای فازهای بعــدی هزینــه کنیم که 
برای ۲۵ ســال آینــده آنها وضعیــت آب پایدارتر 
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و وضعیــت آب تضمیــن  شــود. آبرســانی به ســایر 
روســتای غیزانیه را هم که در پایین دست  به سمت 
ســرانجام  بــه  آینــده  روز   ۵۰ تــا  هســتند  رامشــیر 

می رسانیم تا وضعیت آبشان نیز پایدارتر شود.
ë  اکنون که موضــوع غیزانیه در ســطح ملی مطرح

شــده و رئیس جمهــوری هم دســتورهایی برای حل 
مشکل آب مردم غیزانیه در مدتی معین داده اند، در 

این زمینه چه اقداماتی انجام شده است؟
طــی صحبتی کــه بــا رئیس جمهوری داشــتیم، 
ایشــان گفتند ظرف یک هفته باید آبرســانی انجام 
شــود و ماهم انجام خواهیم داد. چون ابتدا به وزیر 
نیرو دســتور داده بودند که آبرســانی تــا آخر خرداد 
ماه انجام شود اما اکنون دستور دادند که باید ظرف 
یــک هفته انجام شــود و بنده هم قــول دادم تا این 
هفتــه آب را وصــل کنیم و تــا الان هــم ۵۰ کیلومتر 
لوله کشــی آن را انجام دادیم. در این میان بعضی 
از رســانه های بیگانه شــروع کردند به جوســازی که 
کاری را کــه یک هفته می شــود انجــام داد چرا تا به 
حــال انجام نــداده ایــد؟ در حالــی که اصــلًا چنین 
چیزی نیســت. حدود ۲ ســال اســت کــه درگیر این 
کار هســتیم و بــزودی آن را کامل خواهیــم کرد. ۲۰ 
روز پیــش نــزد مهنــدس زنگنــه رفتم و گفتــم که ۶ 
کیلومتــر از خط لوله غیزانیه هنوز فرســوده اســت و 
مشکل دارد. شــما ۱۳ میلیارد تومان کمک کردید، 

اما کم اســت از ایشــان خواســتم ۶ کیلومتــر لوله به 
ما بدهند. ایشــان هم گفتند به جــای لوله پولش را 
می دهیــم ما هم قبول کردیــم و وزارت نفت هم با 
دادن ۱۰ میلیــارد تومان برای تهیــه ۶ کیلومتر خط 
لولــه موافقــت کــرد و ما هــم شــروع به لوله کشــی 
کردیم و ظرف یک ماه تمام خواهیم کرد تا مشکل 
این قسمت فرسوده هم حل شود. رئیس جمهوری 
این دســتور را به من دادند که طی یک هفته این ۶ 
کیلومتــر را وصل کنیــم و ظرف ۴۰ تــا ۵۰ روز آینده 
هم باید کل این پروژه تمام شــود و آبرســانی کامل 
داشــته باشــیم. بنده هم گفتم چشــم ان شاءالله تا 

زمان مشخص شده کار را انجام خواهم داد.
ë  و آب  آن  شــهرهای  و  خوزســتان  در  چــرا  اصــولاً   

فاضلاب تبدیل به معضل و مســأله شــده. مشکلات 
ســاختاری شــهرهای ایــن اســتان در توزیــع و تأمین 
آب شــرب ســالم و زیر ســاخت مهمی چون شــبکه 

فاضلاب چیست؟
آب هــای  از  کشــور  شــرب  آب  تأمیــن  عمــده 
زیرزمینــی اســت یعنــی در هــر شــهری در ۲ یــا ۵ 
کیلومتــری و حتــی۱۰ کیلومتــری اش می توان چاه 
 زد و آب هــای زیرزمینــی اش را تقســیم کــرد وایــن 
کار هزینــه بالایی هــم ندارد اما در خوزســتان فرق 
می کند. آب زیرزمینی در اغلب نقاط اســتان شــور 
اســت در شــمال خوزســتان در شــهرهایی ماننــد 

شوشتر، اندیمشک و ایذه و بخش های دیگر استان 
آب هــای زیرزمینــی شــور نیســتند، امــا بیشــترین 
آب های جاری شیرین کشور که ۳۰ درصد را شامل 
می شــود در خوزستان اســت به اضافه چهار تا پنج 
رودخانه پرآب که در اســتان داریــم. با این اوصاف 
نمی توانیــم آب خوزســتان را از زیــر زمیــن تأمیــن 
کنیم و مجبوریم از آب های سطحی استفاده کنیم. 
آب های ســطحی از چهار رودخانه تأمین می شــود 
کــه این آب ها هم نزدیک به شهرســتان ها نیســت 
باید کلی خط لوله کار کنیم و ایســتگاه پمپاژ بزنیم 
که نگهــداری این هــا هزینه زیــادی دارد. به همین 
دلیــل تأمیــن آب خوزســتان از همــه جــای کشــور 
گرانتــر درمی آید چون بــرای تأمین آب  از آب های 
سطحی باید کیلومترها لوله کشی و کارهای دیگری 
انجام داد. الان هم کشــاورزی گسترش زیادی پیدا 
کرده در بالادســت خوزستان یا خود خوزستان هم 
نمی شــود آب شــور از رودخانه ای که در خود شــهر 
جــاری اســت، تأمین کرد. قبلًا در اهــواز آبگیرها در 
خــود کارون بودند، یعنــی از کارون آب می گرفتیم 
تصفیــه می شــد و در اختیــار مردم قــرار می گرفت 
امــا در حــال حاضــر آبــی کــه از کارون می آیــد هم 
بــرای تأمین بــرق، هم برای آب ســدها و هم برای 
کشــاورزی اســتفاده می شــود، بنابرایــن آبــی کــه از 
کارون به شــهرها می ریزد آب مناسبی نیست پس 
مجبوریم از بالادســت خوزســتان لوله کشــی کنیم 
یعنی ۳۰۰-۲۰۰ کیلومتر خط لوله کشــی، ایســتگاه 
پمپــاژ و کارهــای دیگــری انجــام دهیــم. به خاطــر 
همیــن تأمین آب خوزســتان بــرای دولــت گران و 
پرهزینه است و این همیشه به صورت یک معضل 
مطــرح بوده اســت. معضل دیگری کــه داریم این 
اســت که هر کســی که بخواهد برای احشامش آب 
تأمیــن کنــد براحتــی خط لولــه را می شــکند با این 
کار فشــار آب اهواز به یکباره پاییــن می آید. این در 
حالی است که بازرس و حراست برای نظارت روی 
این لوله ها داریم اما چون در نقاط بیابانی هســتند 
و ۳۰۰-۲۰۰ کیلومتــر خــط لولــه در بیابــان اســت 
نمی توانیــم بــه طــور مدام نظارت داشــته باشــیم 
در حالــی کــه در شــهرهای دیگــر چنین مشــکلاتی 
وجود ندارد. اگر بخواهیم برای آبادان و خرمشــهر 
آبرســانی داشــته باشــیم باید از  ام الدبس و کرخه 
آب ببریــم یعنــی ۳۰۰-۲۰۰ کیلومتــر لولــه کشــی 
کنیم. از طرفی هم زمین خوزســتان قلیایی است و 
باعث آســیب دیدن خط لوله و فرسودگی سریعتر 
آن می شــود، این مســأله همیشــه ما را در استرس 

قرارداده و مدیریت آب را مشکل دار می کند.
دربــاره فاضــلاب اهــواز هــم بایــد به ایــن نکته 
اشــاره کنــم که زمیــن خوزســتان جلگه ای اســت و 
خاکــش سســت و ســریع ریــزش می کنــد و اغلــب 
بــه لوله هــا آســیب می رســاند. در عیــن حــال هــم 
لوله هــای فاضلاب شــهر اهواز قدیمی هســتند. در 
حالــی کــه این شــهر گســترش پیــدا کــرده اما خط 
فاضــلاب آن توســعه پیــدا نکــرده اســت. در اهواز 
زمیــن مســطح اســت و بایــد با پمپــاژ فاضــلاب را 
منتقــل کنیــم. داشــتن و نگهــداری ایســتگاه پمپاژ 
هــم هزینــه زیــادی دارد بنابراین هزینــه فاضلاب 
هم در خوزســتان مانند تأمین آب نســبت به دیگر 
استان ها بیشتر است. چون خاکش سست و ریزش 
دارد و خط لوله را براحتی جابه جا می کند و بیشــتر 
آســیب می رســاند. خیلی از شــهرها هم هستند که 
مشکل فاضلاب شــان به کمک سرمایه گذاری های 
بخــش خصوصــی حــل شــده. مثــلًا شــهرداری ها 
به دلیــل اینکه آب کم داشــتند آمدند تصفیه خانه 
فاضــلاب ایجــاد کردنــد و آب را تصفیــه کردنــد و 
بــه بخش هــای صنعت و کشــاورزی فروختنــد و از 
ایــن طریق ســرمایه گذاری کردند اما در خوزســتان 
چــون آب فــراوان و ارزان اســت )۲8 میلیــارد متــر 
مکعــب آب در ســال در ایــن اســتان جــاری اســت 
هزینــه آب بهــا هم ارزان اســت( مقــرون به صرفه 
نیســت که در بخش فاضلاب ســرمایه گذاری کنند 
و اســتقبالی هــم از این بابت نمی شــود بــه همین 
دلیــل طرح های فاضلاب یــا تصفیه فاضلاب روی 
زمین می ماند. دولت باید این کار را خودش انجام 
دهــد و منابع آن را تأمین کند. این مســائل دلایلی 
اســت که باعث می شود مسأله فاضلاب خوزستان 

همیشه معضل باشد.
ë  آیــا با مجــوز رهبری بــرای تخصیــص ۵۰ میلیون 

یــورو از صندوق توســعه ملی می توان امیــدوار بود 
مشکل دیر پای فاضلاب اهواز حل شود؟

حــل کامــل مشــکل فاضــلاب اهــواز و کارون، ۴ 
هزار میلیــارد تومان هزینه می خواهــد که این رقم 
بیــش از ۲۲۰ میلیــون یــورو ارز می  خواهــد. رهبــر 
معظــم انقلاب اجــازه دادند کــه ۵۰ میلیــون یورو 
ارز از صنــدوق توســعه ملــی بــه بخــش فاضــلاب 
اهــواز اختصاص داده شــود که این رقم ان شــاءالله 
امســال اختصــاص پیــدا می کنــد 4۰ میلیــون یورو 
هــم از فاینانس چین برای تصفیــه خانه فاضلاب 
غرب اهواز اختصاص داده شــده که در مجموع 9۰ 
میلیون یورو می شــود. البته قرار اســت اگر شــرایط 
کشــور مناسب و مســاعد باشــد، ۵۰ میلیون یوروی 
دیگــر هم ســال آینده به ایــن امر اختصــاص داده 
شود. 5۰۰ تا 6۰۰ میلیارد تومان هم مجوز ماده ۵۶ 
را داریــم یعنی فاینانس داخلی، که براســاس آن، 
یک شــرکت باید با یــک بانک یا مؤسســه اعتباری 
قــرارداد ببنــدد و بــا آنهــا هماهنگ باشــد و دولت 
هــم اصــل و هم ســود آن را تضمین  کنــد که ما هر 
پیمانــکاری کــه بــرای فاضــلاب می گیریم خودش 
)پیمانکار( متعهد شــود که اصل ماده ۵۶ را جذب 
کند یعنی با یک مؤسســه مالی یــا بانک هماهنگ 
شــود و خــودش ســرمایه بیــاورد و پــروژه را انجــام 
دهــد. اگــر در این زمینــه کــه تقریباً ۲۵۰۰ تــا ۲۶۰۰ 
میلیــارد تومان هزینه کرد آن اســت موفق شــویم، 
تقریبــاً ۶۰ تــا ۷۰ درصــد هزینه هــا تأمین می شــود 
و طــی دو تا ســه ســال بــالای 8۵ درصد مشــکلات 

فاضلاب اهواز و کارون را نیز حل می کند.
در  دیگــر  فاضــلاب  تصفیــه   ۵ حــال  عیــن  در 
شــهرهای خرمشــهر، آبادان، شــادگان، ماهشهر و 
بنــدر امــام در این دولــت فاینانس شــده که حدود 
8۵ تــا 9۰ درصــد هم پیشــرفت دارد که امســال یا 
ســال آینده حتماً به بهره برداری می رسد و مشکل 
فاضــلاب شــهرهای دیگر هــم با زدن خــط انتقال 
ان شــاءالله حل خواهد شد. 5 شهر دیگر هم داریم 
کــه در فاینانس دوم اســت کــه اگر آن هــم محقق 
شــود، بحث فاضلاب شــهرهای اصلی خوزســتان 
حل خواهد شــد. امیدواریم مشــکل فاضلاب اهواز 

هم دو تا سه سال آینده حل شود.
ë  کم کاری ها و ســوءمدیریت های گذشــته چقدر در 

بــه وجود آمــدن معضــلات کنونی خوزســتان مؤثر 
بوده  اند؟

اینکه بگویم مســئولان وقت اصلًا کاری نکردند، 
ظلم است و به خودم این اجازه را هم نمی دهم به 
کســی اتهام وارد کنم یا کسی را در زمینه معضلات 
کنونــی خوزســتان مقصــر بدانــم چــون واقعــاً در 
شــرایط آنهــا قــرار نــدارم و نمی دانــم آنهــا در چه 
شــرایطی بودند، آیا شــرایط فراهم کردن امکانات 
بیشــتر را داشــتند و نکردنــد یــا آیا شــرایط کشــور و 
اســتان در آن زمــان این اجازه را بــه آنها می داده یا 
نمــی داده کــه کاری انجام دهنــد. بنابراین چون در 
ایــن زمینه علم کافی در مــورد محدودیت های آن 
عزیزان ندارم، این اجازه را هم به خودم نمی دهم 
کــه قضــاوت کنــم. ولــی آنچه مســلم اســت اینکه 
خوزســتان و خصوصاً شــهر اهواز کارهــای بر زمین 
مانــده زیــادی دارد کــه یکــی پــس از دیگــری دارد 
ســر بــاز می کنــد، امیدواریــم در حــد تــوان بتوانیم 

مشکلات و معضلات را مدیریت و حل کنیم.
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غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان در گفت و گو با »ایران« از وضعیت کرونا 
در این استان، طرح های انتقال آب، خاموش کردن آتش جنگل ها و... می گوید

 برنامه 
»کیو آر اسکنر« 
را  می توانید  از 
اپلیکیشن  های  مختلف 
دانلود کنید

خوزستان کارهای بر زمین مانده زیادی دارد

حل کامل مشکل فاضلاب اهواز 
و کارون ،۴ هزار میلیارد تومان 

هزینه می خواهد که این رقم 
بیش از ۲۲۰ میلیون یورو ارز 

می خواهد. مقام معظم رهبری 
اجازه دادند که ۵۰ میلیون یورو 

ارز از صندوق توسعه ملی به 
بخش فاضلاب اهواز اختصاص 
داده شود که این رقم ان شاءالله 

امسال اختصاص پیدا می کند 

یکی از کارهای زیرساختی 
محیط زیستی که در دولت آقای 

روحانی در خوزستان شروع 
شد جمع آوری فلرهای نفتی 
در حال سوختن است البته ما 

بین این ها، کارهای کوچکی 
هم انجام می دهیم مانند این 

که فلرها را بدون دود کنیم. 
همچنین صنایع زیادی را مجبور 

کردیم که تصفیه خانه بزنند تا 
پسابشان وارد کارون نشود و یا 

بازچرخانی شوند. اکنون هم با 
تصفیه خانه ها از ورود فاضلاب 

به رودخانه های استان جلوگیری 
می کنیم

 و گفت  وگوی تصویری با استاندار 
خوزستان را ببنید

 گفت  وگوی تصویری


